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Olv.: Jer 23,1-6 – Ef 2,13-18 – Mk 6,30-34
Az apostolok visszatérése

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek!
Nagyon  találó  volt  ez  a  bevezető  ének:  Kegyes  szemmel  nézz  ránk  édes  Istenünk!
Rászorulunk arra, hogy Isten kegyes szemmel nézzen ránk és az egész emberiségre! Valahol
megbicsaklott a történetünk és az egész emberi történelmünk is, mintha lemondott volna arról
az útról, amelyet Jézus mutatott nekünk! Nagyon jól tudjuk, hogy az emberiség kb. 1/3-a
megkeresztelt ember, a többiek másféle igazságok, elgondolások szerint szervezik életüket. 

A kereszténység az egyetlen, amelynek tanítása a közjót szolgálja,
amely az egyéni érdekek  fölé emeli az embert!

Tegnapelőtt  volt  Szent  Hedvig  ünnepe.  Magyar  királyleány volt,  Nagy Lajos  és  boszniai
Erzsébet leánya. Sajátos aktualitása is lehet. Az elmúlt héten a srebrenicai mészárlásokkal
foglalkozott a világ. Többek között elhangzott, hogy évszázadokkal ezelőtt, amikor a magyar
szellemiség inkább jelen volt a Balkánon, akkor jobb volt ott a helyzet, mint ami most van.
Büszkék is lehetünk erre.

Szent Hedvig 30 évet se élt  meg, de a litvánok megtérésüket neki köszönhetik.  A Prágai
Egyetemen  a  litvánok  továbbképzésüket  neki  köszönhetik.  Krakkóban  az  egyetem
kiterjesztése az ő műve volt. Van mit – akár dicsekvésképpen is – felsorolni. Bárcsak képesek
lennénk mi is ilyen nagyszerű példákat követni! 

Ezt a szentmisét Hedvig Testvérünkért ajánljuk fel. 
Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, hogy méltóképpen ünnepelhessünk!

Szentbeszéd

Kedves, jó Testvérek!
Nagyon jó lenne ezen a szentmisén végiggondolni a mai üzenet lényegét. Azt hallottuk, hogy
az emberek olyanok voltak, mint a pásztor nélküli juhok, ezért Jézus sok mindenre kezdte
őket tanítani! Jézus itt a bibliai értelemben vett vezetőként nyilatkozik meg! A bibliai vezető a
pásztor! A pásztor gondoskodó szeretetétől függ a nyáj élete, a nyáj léte! A birkának nem
lehet azt mondani, ma fáradt vagyok, most nem terellek ki benneteket a legelőre, most ezt
fogadjátok el.  Nagyon jól tudjuk, hogy aki pásztori  szolgálatot vállal,  annak többé a szó-
szoros értelmében nincs magánélete! Az ő gondoskodásától függ a rábízottak élete, léte! Jézus
látta maga előtt a tömeget. A modern ember biztos, hogy tömegről gondolkodna tovább. Jézus
a nyájra gondolt, a nyájra, amelynek léte a gondoskodástól függ. 

Jézus ezért a legfontosabbat tette,
amire ebből az emberekből álló nyájnak szüksége van:

sok mindenre tanította őket!
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A  történet  megy  tovább,  ma  még  nem  hallottuk  az  evangéliumból  azt  a  részt,  -  a
kenyérszaporítást,  -  meg is  etette  őket!  Az  első  nagy figyelmeztetés  ennek a  történetnek
kapcsán, ami elérkezik hozzánk, hogy a pásztor, a vezető feladata, hogy tanítsa a rábízottakat,
mert az egész létük attól függ, hogy értik-e a lényeget! Megragadták-e a tanítás lényegét?
Mellesleg enni is kell, természetesen! 

A modern ember nem nyájra gondolna 
Sőt,  ha  nyájat  emlegetünk ma,  akkor  majdnem,  hogy kikérik  maguknak a  kedves  hívek.
Pedig,  vagy pásztori  szolgálat  van az Egyházban, vagy pásztori  szolgálat  van a nemzetek
életében, pásztori szolgálat a társadalmakban, különböző közösségekben, vagy nincs élet! A
modern  ember  biztos,  hogy  tömegről  gondolkodna:  látta  a  tömeget.  Ennyit  azért
meghallottunk ebből az evangéliumból. Jézus rögtön vált!  Olyanok voltak,  mint a pásztor
nélküli  juhok és sok mindenre kezdte őket tanítani! A mai vasárnap üzenete ez a tanítás!
Nagyon de nagyon lényeges tanítás!

Kis kitérés a tömeggel kapcsolatosan
Ortega, a nagy filozófus beszélt a tömegek lázadásáról. Egy pillanatra legalább álljunk meg,
mert  a  modern  ember  tömegekről  gondolkodik  és  beszél,  nem közösségről,  nem nyájról.
Gondoljunk  a  tömegízlésre. Mai  fogalom,  a  tömegízlés  az,  amit  kiszolgál  mondjuk  a
szórakoztató  ipar. Tessék  megnézni,  hogy  miképpen  szolgálja  ki  a  tömegízlést.  Ha  arra
gondolok,  hogy  mekkora  hatalom  van  azoknak  kezében,  akik  formálják  a  tömegek
gondolkodását.  Újságokra,  rádiókra,  televíziókra gondolok,  nagyhatalom! Hallunk
közvélemény kutatásról, hogy éppen abban a pillanatban a tömeg hogyan gondolkodik. A
választások előtt hirdetik meg ezeket, aztán az esetek többségében kiderül, hogy melléfognak,
mert attól tömeg a tömeg, hogy ma így gondolkodik, holnap másképpen. Van tömegtermelés,
ami a tömegízlését szolgálja ki. 

A tömeg általában nem tanulni akar, hanem kenyeret és cirkuszt!

A szolgálat életforma
Jézus  nem erre  a  tömegre  gondol,  hanem a  nyájra!  Olyanok  voltak,  mint  akiknek  nincs
pásztora. A pásztor az, akinek hatalma van a nyáj fölött, tőle függ a nyáj léte. Ez a hatalom
nem más,  mint  a  nyáj  szolgálata! A hatalom evangéliumi értelme – mert  ez újszövetségi
fogalomkör  -  a  szolgálat!  Amikor  azt  mondjuk,  hogy  a  hatalomnak  az  a  feladata,  hogy
szolgáljon, akkor valójában nem feladatról van szó!

A szolgálat nem feladat!
A szolgálat az ember életformája!

Jézus maga mondja: Nem azért jöttem, hogy nekem szolgáljanak, hanem, hogy Én szolgáljak!
Ha Jézus gondolkodásába belemélyedünk, akkor Jézus tudta, mi lakik az emberben, tudta mit
jelent,  amikor  királlyá  akarták  kiáltani  a  kenyérszaporítás  után.  Hozsannáztak,  amikor
bevonult Jeruzsálembe, aztán „feszítsd meg,” kiáltották. Barabást választották Jézus helyett!

A hatalmat Istentől kapjuk szolgálatra
Jézus, amikor Pilátussal szembekerül, akkor Pilátus a hatalmára hivatkozik. Hatalmam van
arra, hogy azt tegyek Veled, amit akarok. Jézusi válasz: ha onnan felülről nem kaptad volna,
nem lenne hatalmad Fölöttem. Itt van a váltás! Minden hatalom onnan felülről való akkor, ha
helyesen  értelmezi  az,  akinek  kezében  a  hatalom  van,  hogy  a  hatalmat  Istentől  kapta
szolgálatra!  Ez  a  döntő  kérdés!  Nap,  mint  nap  információk  tömege  érkezik  hozzánk  és
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mindenki  azokkal  foglalkozik,  akiknek  kezében  a  hatalom,  a  lehetőség  van,  mindenki  a
szolgálatot kéri rajtuk számon.

Hatalom mindenki kezében van
Más az a hatalom, amit egy férj kap a felesége fölött, vagy amit egy feleség kap a férje fölött.
Más az a hatalom, amit az ember egy pici körben tud érvényesíteni. Más a felelőssége annak,
aki  országokat,  nemzeteket  irányít,  vezet  és  azokért  felelős.  Ne feledjük el,  a  mai  ember
irtózik mindennemű hatalomtól, hiszen 

a hatalom azt jelenti, 
hogy bizalommal ajándékozom meg a másik embert! 
A hatalom azt jelenti,
hogy szeretem a másik embert! 
Ha ez megtörténik, akkor kiszolgáltatom magam! 
Hatalmat adok magam fölött a másik embernek! 
Micsoda kiszolgáltatottság! 

A szolgálat kiszolgáltat!
Viszont nem lehet másképp összetartozni egymással!

A modern ember 
nem szolgáltatja ki magát,
nem ajándékoz bizalmat a másiknak,
nem akarja szeretni a másikat, 
mert ezzel hatalmat ad a másik kezébe saját élete fölött!
Viszont másképp nem lehet összetartozni! 

Ez a modern ember individualista gondolkodása
Tessék körülnézni, nincsenek elkötelezett emberi kapcsolatok, nincs szeretet, nincs bizalom,
mert  mindenki  vonakodik attól,  hogy kiszolgáltassa  magát  a  másiknak!  Hatalmat  adjon a
másiknak saját élete fölött!

A közösség életében is ez a gond 
Az  emberek,  amikor  választanak,  akkor  hatalomba  helyeznek  embereket.  Választanak
embereket, akiket maguk fölé emelnek, kiszolgáltatják magukat. A modern ember ezt se veszi
komolyan. A modern ember közömbös, el se megy szavazni, közben természetesen zúdítja
kritikáját mindenkire, legfőképpen a vezetőkre, akiket vagy ő választott meg, vagy arra se volt
hajlandó, hogy őket megválassza.

A hatalom szolgálat! Ez az ember létformája, életformája! 
Vagy szolgájuk egymás életét,  vagy elvétettük az életünket!  Az nem véletlen, hogy Jézus
tanítása a közjó társadalmasítása! A jólét és a közjó egymással szemben áll! 

A jólét 
gazdasági kérdés, a javak világa! 
A közjó azt jelenti,
hogy az ember egyéni érdekét fölülmúlja a másik ember érdeke! 
A másik emberrel csak akkor tudunk együtt élni, 
ha ezt el tudjuk fogadni, 
hogy egymásért élünk, egymást szolgáljuk!
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Ez a társadalom, 
amikor az emberek közössége társadalmat hoz létre, ahol társai vagyunk egymásnak! Ezzel
foglalkozik a szociológia. A másik ember a közelemben lévő, a társam! Nem közömbös a
másik ember!

Jézus tanítása társadalmi 
Nem  véletlen,  hogy  egyházellenes,  istenellenes  hatalmak  Jézust  igyekeztek  a  peremre
szorítani.  Sok  mindent  magánosítottak!  A  vallás,  a  közösség  kérdése  magánügy,
magánszférába tolják ezeket. Közben társadalmi problémákról van szó! Amikor a mindennapi
életünk gondja, baja kerül elő, akkor pásztorra van szükségünk, olyan valakire, aki a hatalmát
szolgálatként értelmezi! Ne állandóan azokat faggassuk, akik a legfőbb vezetők fölöttünk.
Szabad ezekkel foglalkozni, 

de mindenek előtt azzal foglalkozzon mindegyikünk,
hogy ő miképpen szolgálja a körülötte lévőket?

Miképpen tudja ezt élete legfőbb motivációjaként felfogni!

Isten  segítsen bennünket,  hogy ezeken a  kérdéseken elgondolkodjunk,  ezt  a  mai  üzenetet
közel  engedjük  a  szívünkhöz!  Egymásra  bízott  bennünket  az  Isten!  Egymásnak pásztorai
vagyunk! A családok élete ezen múlik, hogy ilyen pásztori értelemben tartozik össze férj és
feleség! Ilyen értemben gondolkodnak a szülők gyerekeikről! A gyerekek ilyen értelemben
fordulnak szüleik felé! Vagy mindenki csak individualista módon azt keresi, hogy neki mi a
java, mi az érdeke. 

Jézus legfőbb üzenete: Azért jöttem, hogy szolgáljak!
Ebben foglalta össze az emberi élet lényegét!

Teljen örömünk abban, hogy egymásért élhetünk!

+  A M E N  +
Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek!
Oly  szívesen  és  oly  sokszor  hivatkozunk  kereszténységünkre,  a  kereszténység  lényeges
üzenetére! Ne feledkezzünk meg arról, hogy közösségi emberekké legyünk, ami azt jelenti,
hogy egymás életét szolgáljuk! Csak ebben az esetben vagyunk keresztények! Csak ebben az
esetben  vagyunk  emberek!  Szolgáljuk  egymás  életét,  amikor  társat  választunk,  amikor
családot alapítunk, amikor különböző közösségek tagjai leszünk! Különben magányos, önző
emberek maradunk!

Kérjük Isten segítségét,
hogy ezt a krisztusi üzenetet, krisztusi példát el tudjuk fogadni!

Mi Atyánk…

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek! Küldjük az áldást azoknak a Testvéreinknek, akik pihennek, nyaralnak,
hogy  ez  testi,  lelki  felüdülésükre  legyen!  Aztán  igazi  keresztény  emberként  éljenek  a
családjukban, munkahelyükön, mindennapjaikban!

+  Á L D Á S  +
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